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بافت تاریخی دهدشت خشت به خشت بیانگر پتانسیل هایی 
اســت که به دلیل بی توجهی رخســار زرد به خود گرفته 
و سال هاست که نســخه های احیا در آن به ایستگاه پایانی 
نرسیده اســت.به گزارش مهر، تاریخ بخشی جدایی ناپذیر 
از فرهنگ و هویت مردم هر کشــور بوده که گاهاً معیاری 
بر تمدن ســازی ها نیز بوده اســت.ایران اسلامی که نامش 
یک تاریخ بزرگ را به دوش می کشد، در برهه های مختلف، 
تمدن های مختلفی را روایتگر است.دوران صفویه که با عصر 
طلایی خود تقویمی بلند را بر قلب تاریخ برجای گذشــته، 
بنیادها و سازه های بی نظیری را نیز به خود دیده است.در 
جنوب که دروازه یک تجارت بزرگ در عصر صفوی شــکل 
گرفته، بلاد شاپور یا همان بافت تاریخی دهدشت، تجارت 
خانه بزرگ برای اقوام مختلف نام گرفته است.بلاد شاپور یا 
بافت تاریخی دهدشــت یادگار به جا مانده از دوران طلایی 
صفویه با ۳۷ هکتار وسعت، ظرفیتی مغفول مانده از چشم 
مدیران است که نگاه هر بیننده ای را به خود خیره می کند.
ظرفیت مســاحتی بلادشــاپور روزگاری فراتر از ۳۷ هکتار 
بوده که در فراز و نشیب زمان و گاهاً بی توجهی به مرمت، 
بخش هایی از آن با خاک زمین پیوند خورده است.روایتگر 
دروازه جنوب در دوران صفویه چندین مرحله مرمت را به 
خود دیده و شامل کاروانسرا، مسجد، حمام کوهیار، صدها 
خانه هــا و محوطه ای زیبا بوده کــه جلوه هایی زیبا از یک 

تاریخ را روایت می کند.
احیا، مرمت و ســاماندهی بافت تاریخی دهدشت علاوه بر 
درآمد زایی نقش مهمی در توسعه شهرستان کهگیلویه دارد.
اما آنچه طی این سال ها نمایان شده است، بکارگیری برخی 
مدیران فاقد تخصص لازم و همچنین عدم داشــتن قدرت 
چانه زنی و توان در حوزه جذب بودجه در اســتان است تا 
شاهد تزریق اعتبارات قطره چکانی به بافت و پیشرفت لاک 

پشتی ساماندهی این ســرمایه عظیم باشیم.این ضعف در 
حالی شــکل گرفته که خانه های کوچک تاریخی در سایر 
استان ها رونق گردشگری و توسعه بسیاری از مناطق را رقم 
زده اند، اما بافتی با چنین قدمت و ارزشی نه تنها در بطن، 
بلکه در محیط اطراف و فضا سازی تغییر مؤثری را نداشته 
است.گرچه زحمات شکل گرفته در بافت تاریخی دهدشت، 
قابل تقدیر است، اما باید متولیان پاسخگوی این باشند که 
چرا نســخه ای جامع برای احیای بافت و بیرون آن پیچیده 

نشده است.
در حالی که یک طرح جامع برای احیا می توانســت سال ها 
پیش بافت تاریخی دهدشت را به نسخه ای توسعه بخش و 

اشــتغال زا در کنار تبیین تاریخی آن قرار دهد، گذر زمان 
بیانگر ضعف محســوس در انسجام بخشــی به بافت های 
تاریخی اســت.در طول این سال ها مســئولان متعددی از 
این بافت بازدید کرده اند که نســخه های آنان، الهام بخش 
یک راه بلند مدت و روشــن نبوده است.اما در این برهه از 
زمان و پیش بینی ســفر وزیر میراث فرهنگی به کهگیلویه 
و بویراحمد، انتظار می رود که یکبار برای همیشــه طرحی 
جامــع برای تمام بافت تاریخی دهدشــت با حریم بیرونی 
و فضا ســازی آن شکل گرفته تا خروجی مؤثر این اقدام را 
شاهد باشیم.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی کهگیلویه و بویراحمد گفت: بازارچه بافت تاریخی 

دهدشــت با تکیه بر ظرفیت های مختلف اعتباری و با نگاه 
کارشناسی شده ساماندهی شده است.سعید طالب پور در 
گفتگو با خبرنگار مهر، افزود: طی دو سال اخیر بخش های 
مختلف بافت تاریخی دهدشت با احیا و بازسازی در مسیر 
توســعه قرار گرفت.وی ابراز داشــت: مرمت و احیای بافت 
تاریخی یکی از اولویت های ما در دولت سیزدهم بوده و در 
این راســتا ۳۵ حجره برای ایجاد اشتغال و حضور سرمایه 
گذاران مرمت و احداث شــد.طالبی پور گفت: با ساماندهی 
بازارچه بافت تاریخی دهدشت، زمینه حضور سرمایه گذاران 
برای رونق این بازار مهیا می شود.مدیرکل میراث فرهنگی 
اســتان افزود: احیــای این بافت تاریخــی نقش مهمی در 
توسعه شهرســتان کهگیلویه نیز خواهد داشت.طالبی پور 
همچنین بر اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی در رونق 

بخشی به این ظرفیت تاکید کرد.
فرماندار شهرســتان کهگیلویه نیز گفــت: اقداماتی برای 
احیای بافت تاریخی دهدشــت انجام شده و نباید این مهم 
رها شود.سید عبدالعزیز موسوی در گفتگو با خبرنگار مهر 
افزود: متولیان باید برای رفع عقب ماندگی های بافت تاریخی 
دهدشــت اقدام جهادی و تلاش مناســبی داشته باشند.
موســوی با اشاره به ضرورت احیای بافت تاریخی دهدشت 
بــه عنوان یکی از ظرفیت های بر جســته هویت اســتان، 
تصریح کرد: احیا و سازماندهی بافت تاریخی شهر دهدشت 
می تواند باعث رونق صنعت گردشگری، فرهنگی، اجتماعی 
و اقتصادی شهر شــود.به گزارش خبرنگار مهر، در آستانه 
حضور وزیر میراث فرهنگی و گردشگری، بررسی چالش ها 
و رفع موانع برای ساماندهی شهر تاریخی دهدشت در جهت 
گسترش صنعت گردشگری و توریسم بسیار تأثیر گذار بوده 
و هدفگذاری یک طرح جامع به روند لاک پشتی احیای این 

بافت مهم شتاب می بخشد.

تزریق قطره چکانی اعتبارات

بافتتاریخیدهدشتبیانگرسالهابیتوجهی
جلوی مفسده های دولتی 

در ساخت وسازهای خوزستان گرفته شود
معــاون هماهنگــی امور عمرانی اســتانداری خوزســتان گفــت: برخی جاها 
ساخت وساز غیر مجاز، کاملا حرفه ای و بر اساس نقشه شهرسازی و تقسیم بندی 
خوب و طبق نقشــه طرح جامع است که این مساله نشان می دهد یک جاهایی 
این ساخت و سازها ریشه در دستگاه های دولتی ما دارند بنابراین باید جلوی این 
مفســده ها گرفته شود.محمد خانچی در همایش ملی حاشیه نشینی، بافت های 
فرسوده و بازآفرینی شهری؛ سیاست ها، چالش ها و راهکارها اظهار کرد: هر چه 
به این مساله بپردازیم کم است؛ زیبنده نظام جمهوری اسلامی و دولت مردمی 
نیســت که در گوشه و کنار خوزستان و کشور شــاهد چنین مناطقی باشیم.

به گزارش ایســنا، وی افزود: حرف همه این است که باید در این مناطق کار و 
تلاش کرد اما باید با سازوکار خوب، بیشتر به حوزه اجرا بپردازیم تا از این حالت 
خارج شــویم.خانچی بیان کرد: سالیان سال به این موضوعات پرداخته شده اما 
هنر ما این اســت که از حالت گفت وگو خارج شــویم و به سمت کار انجام شده 
برویم.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خوزستان عنوان کرد: خوزستان 
جزو ســه استان نخست کشور از نظر مســاحت و جمعیت ساکن در بافت های 

ناکارآمد است. 
عمده ترین مشکل در این مناطق، ناهماهنگی دستگاه های دولتی و مجموعه هایی 
است که قرار اســت به نوعی در این مناطق ورود کنند.وی افزود: گاه مشاهده 
می شود دستگاه های متعدد طرح های مختلفی برای یک موضوع مشترک ارائه 
می دهند در حالی که همه دنبال یک هدف هستیم و باید در قالب اقدام مشترک 
و یک کار تیمی و جهادی همه اهداف مد نظر را اجرایی کنیم تا خروجی خوبی 
داشته باشیم.خانچی عنوان کرد: بیشتر مطالعات بازآفرینی خوزستان مربوط به 
دهه ۸۰ اســت. از محل عوارض آلایندگی، بیشتر شهرداری ها را مکلف کردیم 
تا مطالعات خود را به روز کنند که برخی از شــهرداری ها کار را انجام داده اند و 
در برخی نیز در حال انجام اســت تا بر مبنای مطالعه خوب و به روز، اقدامات 
انجام شود.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خوزستان گفت: در مجموعه 
استانداری خوزستان اراده خوبی وجود دارد تا با زمان بندی مناسب از وضعیت 

موجود عبور کنیم.
وی تصریح کرد: زمانی که بحث محله های ناکارآمد مطرح می شــود بعضا همه 
ذهن ها به ســمت حاشیه و ساخت وســازهای غیرمجاز می رود؛ هر چند برخی 
جاها ســاخت و ســاز غیر مجاز کاملا حرفه ای و بر اســاس نقشه شهرسازی و 
تقســیم بندی خوب و طبق نقشه طرح جامع است که این مساله نشان می دهد 
یک جاهایی این ساخت و سازها ریشه در دستگاه های دولتی ما دارند بنابراین 
باید جلوی این مفسده ها گرفته شــود.خانچی بیان کرد: برخی اوقات مشاهده 
می شــود محلات درون بافت شــهری مانند عامری و منبع آب، دست کمی از 
مناطق حاشیه ای ندارند و کمتر به این مناطق پرداخته شده است و باید جدی 

به آن ها پرداخته شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری خوزستان گفت: امروزه در شهرهای 
بزرگ با کمبود جدی زمین روبه رو هستیم که در این راستا بحث احیای زمین 
را داریم. امروز بحث نهضت ملی مسکن این است که تا حد امکان این طرح در 
مناطق بافت های فرسوده اجرا شود.وی افزود: باید با همکاری سایر دستگاه های 
ذی ربط با برنامه ریزی منســجم و در قالب یک کار قرارگاهی، اقدام خوبی انجام 
شــود.خانچی با تاکید بر ارتقای سطح زندگی مردم در محلات گفت: طرح های 
مــوازی متعددی در ایــن زمینه وجود دارد که باید هم پوشــانی در این زمینه 
ایجاد شــود زیرا تا زمانی که هم پوشــانی و هماهنگی ایجاد نشود به جز اتلاف 
انــرژی و هزینه نتیجه ای ندارد.وی بیان کــرد: اهواز ظرفیت های زیادی دارد و 
زمانی که از پل هلالی به سمت بیمارستان رازی می آییم، ساختمان ها و بناهای 
قدیمی می بینم که محصور شــده اند و از آن ها بهره برداری نمی شــود و از این 
بابت تاســف می خوریم. در بافت قدیمی شــهر نیز خانه هایی با معماری خاص 
وجود دارد که انبار برخی فروشگاه های بزرگ شده اند؛ تاسف می خوریم و باید از 
این ظرفیت های بالقوه استفاده شود.خانچی گفت: اینکه می بینیم خانه تاریخی 
»دادرس« چگونه جلوی چشــم همه دارد پایین می آید، تاسف بزرگی است و 
بایــد با اراده همگانی در این زمینه اقدام شــود. البته اداره کل میراث فرهنگی 
خوزســتان ۲ میلیارد تومان برای مرمت اولیه این مکان در نظر گرفته است که 
باید مالک خصوصی آن نیز توجیه شــود تا پای کار بیاید و این منطقه، مکانی 
برای گردشــگری شود.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خوزستان بیان 
کرد: بر اســاس مطالعات طرح ۲۰۲۰، در خوزســتان ۱۲۳ محله در ۱۹ شهر 
ناکارآمد تشخیص داده شده است که در حال برنامه ریزی هستیم تا در یک بازه 

زمانی مناسب سطح زندگی در این مناطق را ارتقا دهیم.

خسارت چند هزار میلیاردی خشکی تالاب صالحیه!
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری البرز با اشاره به وضعیت تالاب صالحیه به 
خصوص در زمینه گرد و غبار، گفت: خسارت سالانه خشکی این تالاب هزاران 
میلیارد است و باید برای آن چاره اندیشی کرد.به گزارش ایسنا، منوچهر غفاری 
در دومین جلســه کارگروه اضطرار گرد و غبار اســتان البرز بــا تأکید بر لزوم 
مدیریت تالاب صالحیه به عنوان یک منشأ گرد و غبار، گفت: تا زمانی که چرای 
غیرمجاز دام در محدوده این تالاب کنترل نشود ساماندهی پوشش گیاهی هم 

فایده ای نخواهد داشت.
وی بــا تأکید بر لزوم انجام مطالعات جامــع در خصوص تالاب صالحیه، گفت: 
زهکشی که از سال ها پیش در این منطقه وجود دارد بدون برآورد تبعات زیست 
محیطی کشــیده شده و الان هم نباید در قبال آن شتابزده عمل کنیم چون از 
مدار خارج کردن آن هم می تواند تبعات داشــته باشد.غفاری تصریح کرد: برای 
مدیریت این ۵۰ هزار هکتار باید مطالعات جامع انجام و با هماهنگی استان های 
همجوار اقدامات لازم صورت بگیرد.وی با بیان اینکه مشکل تالاب صالحیه یک 
موضوع ملی است و بهبود نیافتن وضعیت آن مخاطرات زیان باری به دنبال دارد، 
افــزود: بحث تأمین آب برای این تالاب هم از ضروریات اســت و باید برای آن 
فکری شود. واقعیت این است که خسارت زیست محیطی ناشی از خشکی این 

تالاب در سال هزاران میلیارد است.

اجرای ۲۵۰۰ طرح اشتغال زایی در شهرستان های 
شمالی استان سیستان و بلوچستان طی امسال

 معاون طرح توســعه اشــتغال اجتماع محور بنیاد برکت گفت: ســال گذشته 
بنیاد برکت در ۵ شهرســتان منطقه سیستان حدود ۲ هزار طرح اشتغال زایی 
اجرا شــده و امسال در این شهرستان ها حدود ۲۵۰۰ طرح دیگر نیز را اجرایی 
خواهیم کرد.مرتضی نیازی معاون توســعه اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت با 
بیــان اینکه امروز برنامه ی بازدیدی با حضور مدیرعامل بنیاد برکت و همکاران 
ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( از طرح های اشــتغال زایی منطقه سیســتان و 
بلوچستان داشته ایم، گفت: منطقه سیستان وبلوچستان شامل پنج شهرستان 
زابل، زهک، هامون، نیمروز و هیرمند است که از تعدادی از طرح های اشتغالزایی 

این مناطق بازدید خواهد شد.
او ادامه داد: بنیاد برکت از سال ۹۷ به این منطقه با توجه به شرایط مختلف ورود 
و اقدام به فعالیت کرده اســت که خوبشختانه برنامه های اشتغال محور در این 
منطقه رو به رشد بوده است.نیازی با بیان اینکه بنیاد برکت با شبکه تسهیل گری 
بیســت نفره در این پنج شهرستان اقدام سده است، افزود: بنیاد برکت و شبکه 
تسهیل گری بنیاد علاوه بر مناطق روستایی به شهر ها و حاشیه شهر ها هم ورود 
کرده و اشــتغال زایی را در این بخش انجام داده است.ایشــان گفت: در ســال 
گذشــته در این پنج شهر نزدیک به دو هزار طرح اشتغالزایی اجرا شده است. با 
توجه به خشــک سالی این منطقه مشاغلی سازگار با آن ها در نظر گرفته شده 
است.وی بیان کرد: صنایع دستی هم در این منطقه گستردگی دارد چراکه این 
منطقه از این لحاظ غنی هست و مشتریان مخصوص به خود را دارد. همچنین 
محصولات غذایی و سنتی این منطقه مشتری های مخصوص خود را دارد که در 

سطح این منطقه میتواند کمک کننده باشد. 
نیازی تاکید کرد: سنگ تراشی هم در این منطقه میتواند کمک کننده باشد و 
طبق بررسی های صورت گرفته مردم این استان پتانسیل ورود به این بخش را 
دارند که اســتقبال خوبی هم تاکنون انجام شده است. او با اشاره به اینکه طرح 
جدیدی در حوزه البســه و خیاطی با عنوان طرح تابان را اجرایی کرده ایم و در 
این زمینه با بخش خصوصی وارد عمل شــدیم، افزود: افرادی که علاقه مند در 
حوزه تولید البســه هستند را شناسایی کرده و آموزش های لازم را به این افراد 
داده و بعد از طی شدن دوره کارورزی این افراد می توانند کارگاه تولیدی خود را 
با دریافت تسهیلات از بنیاد برکت راه اندازی کنند.نیازی افزود: ما سعی کردیم 
شرکت های تجاری که دارای نام و نشان معتبر هستند را پای کار بیاوریم و این 
اقدامات از مهم ترین برنامه های بنیاد برکت در استان سیستان و بلوچستان است 
و طبق پیش بینی های که انجام داده ایم امیدوار هستیم بیش از ۲۵۰۰ طرح را 

در شهرستان های شمالی استان و این منطقه عملیاتی کنیم.

اخبار کوتاه

۲۵ ســال از تاریــخ کلنگ زنی ســد و تونل 
کوهرنگ ســه می گذرد و این پــروژه  انتقال 
آب که طبــق قرارداد باید تا ســال ۱۳۹۳ به 
بهره برداری می رســید پس از ربع قرن انتظار، 
همچنان بر زمین مانده اســت.به گزارش مهر،  
طراحی و ساختِ ســد و تونل سوم کوهرنگ 
به ســال های دهه ۶۰ بازمی گردد که گزارش و 
نقشه های طرح مقدماتی سد، سازه های وابسته 
و تونل انتقال آب در سال ۱۳۶۷ منتشر و یک 
دهه بعد در سال ۱۳۷۷ عملیات اجرایی تونل 
سوم با هدف تأمین آب به میزان ۲۵۵ میلیون 
مترمکعب در سال برای تأمین بخشی از کمبود 
آب منطقه مرکــزی ایران آغاز شــد. قرارداد 
ساخت سد تونل ســوم کوهرنگ نیز در سال 
۱۳۸۹ بسته شد و قرار بود سال ۱۳۹۳ به بهره 

برداری برسد. 
با وجود این، عملیات اجرایی سد مخزنی تونل 
ســوم کوهرنگ در چند ســال اخیر به دلیل 
مشــکلاتی از جمله مسائل مدیریتی و کمبود 
منابــع مالی متوقف ماند.اگرچــه در مطالعات 
اولیه آورد ســالیانه این پــروژه ۲۵۵ میلیون 
مترمکعــب آب به حوضه زاینــده رود بوده اما 
در ســال های اخیر ظرفیــت این خط به ۱۲۰ 
میلیون مترمکعب در سال کاهش یافته است.
پس از ربع قرن انتظــار و کش و قوس فراوان 
برای ساخت سد و تونل سوم کوهرنگ که سه 
استان اصفهان، چهارمحال و بختیاری و یزد از 
آن بهره مند می شــوند، همچنان تکمیل طرح 
دستخوش حواشی اســت. پاییز سال گذشته 
علیرضا الماسوندی مدیر حوضه آبریز زاینده رود 
در گفتگویی با خبرنگار مهر اظهار داشــت که 
در جلســه ای با کشــاورزان و مسئولان استان 
اصفهان مصوب شد از محل صندوق سازگاری 

با کم آبی استان مبلغ ۵۰ میلیارد تومان برای 
آزادسازی اراضی روستای بیرگان چهارمحال و 
بختیاری )محل احداث سد کوهرنگ( به وزارت 
نیرو پرداخت شود تا بتوان آب را به سمت سد 
زاینــده رود از طریق پمپاژ تونل ســوم انتقال 
داد کــه این پول در زمان مقرر تأمین نشــد و 
در نتیجه کشــت پاییزه کشاورزان اصفهان که 
باید در آبان انجام می شــد به بهمن ماه موکول 
شــد.پیگیری های خبرنگار مهر حاکی از این 
اســت که مبلــغ ۵۰ میلیارد تومان از ســوی 
استانداری اصفهان و از محل صندوق سازگاری 
با کم آبی اســتان به وزارت نیرو و شرکت آب 
منطقه ای بــه صورت قرض برای تملک اراضی 
داده شده اما اکنون مبالغی که از سوی مالکان 
اراضی روستای بیرگان تعیین می شود بیش از 
مبلغی اســت که پیش تر به مدیر حوضه آبریز 
زاینده رود و مســئولان اســتان اصفهان اعلام 
شــده بود. در همیــن پیوند مهــران زینلیان 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار اصفهان 
به خبرنگار مهر می گوید: حسب پیگیری های 
وزارت نیرو مبنی بر اینکه اگر اســتان اصفهان 
مبلــغ ۵۰ میلیارد تومان پــول را تأمین کند 
وزارت نیــرو می تواند مســائل اجتماعی پروژه 
کوهرنگ سه را حل و فصل کنند و البته پمپاژ 
نیز آغاز شود تا هم دغدغه استان اصفهان و هم 
استان های چهارمحال و بختیاری و یزد که همه 
وابسته به منبع آبی حوضه زاینده رود هستند 
کمتر شود و حدود ۴۰- ۵۰ میلیون مترمکعب 
بنا به گفته خودشان از این طریق انتقال یابد، 
در اســرع وقت این مهم در اســتان اصفهان 
پیگیری و پول تأمین شــد.وی ادامه می دهد: 
علی رغم اینکه درخصوص طرح ســد و تونل 
کوهرنگ ســه، هیچ وظیفه ای بر عهده استان 

اصفهان نیست و این طرح ملی و مصوب خود 
وزارت نیرو است اما با مساعدت استاندار محترم 
اصفهان و مدیران استان، به هر حال تأمین پول 
انجام شــد با وجود این متأسفانه تا این لحظه 
پمپاژ از تونل ســوم کوهرنگ اتفــاق نیافتاده 
است و البته دلیل اصلی آن را مسائل اجتماعی 
کــه در این حوضه وجــود دارد، اعلام کردند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار اصفهان 
خاطرنشان می کند: فارغ از اینکه این موضوع، 
مسئله داخلی وزارت نیرو است و از نظر ما طرح 
کوهرنگ ســه باید تأمین شود و در این باره ما 
مطالبه گر هستیم؛ بنده معتقدم که در موضوع 
پروژه کوهرنگ ســه فقط مســائل اجتماعی 
مطرح نیســت بلکه مباحث مدیریتی است که 
وزارت نیــرو باید در این رابطه تدبیر ویژه کند.
وی تصریح می کند: در خصوص پروژه ســد و 
تونل سوم کوهرنگ علی رغم همه پیگیری هایی 
که استان اصفهان داشته تاکنون اتفاق خاصی 
نیافتاده و ما چندین مکاتبه با شخص وزیر نیرو 
و وزیر کشــور داشــتیم و درخواست کردیم با 
توجه به اینکه آورد ۴۰ -۵۰ میلیون مترمکعب 
آب از تونل سوم کوهرنگ در سال گذشته نقش 
حیاتی برای استان اصفهان ایفا کرد امسال هم 
می تواند تأثیر گذار باشد و امید است زودتر این 

اتفاق بیافتد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار اصفهان 
اضافه می کند: مکاتبات نتیجه میدانی نداشته اما 
امید است اثربخش باشد و از نمایندگان استان 
در مجلس شورای اسلامی نیز انتظار داریم این 
مسئله را به طور ویژه و با استفاده از ظرفیت های 
قانونی خود پیگیری کنند.زینلیان با بیان اینکه 
عملکرد، فعالیت ها و اقدامات وزارت نیرو هیچ 
نتیجه ملموس و عملی بــرای اصفهان در پی 

نداشته اســت، در خصوص سازه سد کوهرنگ 
ســه نیز می گوید: طی این یک سال و نیم که 
در سمت معاونت امور عمرانی استانداری هستم 
قرار بوده مشاور طرح کوهرنگ سه تغییر کند 
و سریع به تصمیم برسند و صحبت های اولیه 
را عملیاتی کنند؛ هفته گذشــته مشاور تغییر 
کرد اما هنوز کار اجرایی و عملیاتی را شــروع 
نکرده اســت کــه این موضوع هــم جای گله 
دارد که چرا آنقــدر کُند پیش می رود؟ معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار اصفهان با ابراز 
گله مندی از دستگاه های نظارتی استان مبنی 
بر اینکه چرا به مسائل اساسی اصفهان کم ورود 
می کنند، می افزایــد: ما به عنوان بدنه دولت و 
نهاد اجرایــی در خط مقدم انتظار داریم که از 
پشتیبانی دستگاه های نظارتی بهتر و مطلوب تر 

استفاده کنیم.
وی ادامه می دهد: لازم اســت دســتگاه های 
نظارتی به کوتاهی هایی که در استان اصفهان 
و بــرای تأمین آب می شــود، ورود کنند زیرا 
ســال ها از آغــاز عملیات اجرایی ایــن پروژه 
می گذرد و رهبر معظم انقلاب ســال ۱۳۸۱ و 

اخیراً در سال ۱۴۰۱ مطالبه گری کردند؛ چرا 
عملًا این صحبت ها روی زمین مانده و اجرایی 
نمی شود؟ رئیس جمهوری نیز به اندازه کافی بر 
موضوع آب اصفهان تاکید داشتند اما متأسفانه 
آن جریان مدیریتی وزارت نیرو خیلی کارآمد 
نیست و متأســفانه پروژه ها روی زمین مانده 
است و از این جهت جا دارد ورود جدی از سوی 
نمایندگان اســتان و از طرف نهادهای نظارتی 
برای برسی ریز موارد اجرایی و کوتاهی هایی که 

شده و از سایر نهادها صورت گیرد.
پروژه سد و تونل کوهرنگ سه پس از گذشت 
ربع قرن و تحمیل هزینه های بســیار در حالی 
بلاتکلیف مانده که کارشناســان نیز معتقدند 
یکــی از مهم ترین دلایل وضعیت نابســامان 
کنونی طرح کوهرنگ ســه، بی دقتی پیمانکار 
در ارائه پیشنهاد در زمان برگزاری مناقصه این 
طرح و همچنین ایراد رویه ارزیابی پیشنهادها 
در فراینــد مناقصــه، ناکافی بــودن مطالعات 
و انتقــال مشــکلات فنی طرح بــه دوره اجرا 
و ناتوانــی و تأخیر دســتگاه اجرایی در انجام 

تعهدات اجتماعی در منطقه طرح است.

در سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران جای غرفه های ناشران خراسان جنوبی 
خالی است و در واقع یک فرصت برای معرفی 
فرهنگ اســتان از دست رفت.به گزارش مهر، 
این روزها چه ســاکن تهران و چه اهل ســایر 
شــهرهای ایران باشــیم حال و هوای کتاب و 
نمایشگاه کتاب را حس می کنیم، به ویژه آنکه 
از چند ســال گذشته بخش مجازی نمایشگاه 
راه اندازی شده اســت و افراد بدون رنج سفر 
نیز می توانند در بســتر اینترنــت چرخی در 
انتشارات مختلف بزنند و کتب مورد نیازشان 
را خریــداری کنند.برخی که از علاقمندان به 
کتاب محسوب شده و به عبارت دیگر »کتاب 
باز« هستند، نیز نهایت تلاش خود را می کنند 
که بتوانند حضوری در این نمایشگاه به عنوان 
یکی از بزرگترین اتفاقات فرهنگی کشور حضور 
داشته باشند.اما سوال این است که انتشاراتی ها 

و کتابفروشی های خراسان جنوبی چقدر از این 
فرصت استفاده کردند تا بتوانند کتب تازه نشر 
یافته خود را در معرض نگاه هواداران به این یار 
مهربان بگذارند و خود مردم استان چه میزان 
از ایــن ظرفیت برای خریــد کتاب های مورد 
نیازشان استفاده کردند.نسرین جهان بخش از 
دانشــجویان علاقمندان به کتاب در گفتگو با 
خبرنگار مهر بیان کرد: دو روز قبل برای دیدار 
یکی از اقوام نزدیک به همراه خانواده به تهران 
رفتم که همزمان با برپایی و افتتاح نمایشگاه 

بین المللی کتاب تهران شد.
وی ادامــه داد: با خرســندی از این همزمانی 
به نمایشــگاه کتــاب تهران رفتــم اما چیزی 
که مرا اذیت کرد جای خالی انتشــاراتی های 
خراســان جنوبی در نمایشــگاه بود و هر چه 
قــدر هم پرس و جــو کردم چیــزی نیافتم.
جهانی بخش با تأکید بر اینکه همیشه بخشی 

از درآمد خــود را برای خرید کتاب اختصاص 
می دهد، یادآور شــد: من در سفر به تهران به 
طور معمول به بســیاری از کتاب فروشی های 
بزرگ و مراکز عرضه کتــاب مراجعه می کنم 
ولی این دفعه جای خالی انتشــارات خراسان 
جنوبی مــرا رنج داد.لیلا بهمــن زاده از دیگر 
شهروندان خراسان جنوبی در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار کرد: همیشه ایام برگزاری نمایشگاه 
کتاب تهران برایم جذاب بوده اســت و اخبار 
مربــوط به آن را به صورت مســتمر پیگیری 

می کنم.
وی با اشــاره به اینکه بخش مجازی نمایشگاه 
فرصتی بــرای خرید همه مــردم ایران بدون 
ســفر به پایتخت را فراهم کرده است، گفت: 
در همین ســی و چهارمین نمایشــگاه کتاب 
تهــران در بخش مجازی مــن چندین کتاب 
خریداری کــردم که با توجه بــه تخفیف بن 
دانشجویی هزینه آن بسیار مناسب شد.بهمن 
زاده گفت: بسیار پیگیر حضور کتاب فروشی ها 
و انتشاراتی های خراسان جنوبی بودم و هر چه 
نامشان را در ســایت بخش مجازی نمایشگاه 
جســت و جو کردم چیزی نیافتم.وی با اشاره 
به حضور سه ساعته رهبر انقلاب در نمایشگاه 
یادآور شد: این موضوع برای ما درس آموز است 
که وقتی ایشــان علی رغم مشغله های فراوان 
ســاعاتی را برای بازدید از نمایشگاه اختصاص 

می دهند، ما نیز از انس با کتاب غافل نشویم.
فاطمه یعقوبی، مسئول واحد ادبیات پایداری و 
آفرینش های ادبی حوزه هنری خراسان جنوبی 
نیز در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: حوزه 
هنری خراســان جنوبی کتب متعددی را طی 

سال های گذشته به چاپ رسانده است.
وی در زمینــه چگونگی عرضــه این کتب در 
نمایشگاه کتاب تهران، بیان کرد: حوزه هنری 
خراســان جنوبــی غرفه جدا و مســتقلی در 
نمایشــگاه ندارد و علاقمندان برای خرید این 
کتاب ها می توانند به غرفه انتشــارات »سوره 
مهر« کشــوری چه به صــورت حضوری و یا 
مجازی مراجعه کنند.یعقوبی با بیان اینکه در 
هر حال کتبی که توسط حوزه هنری خراسان 
جنوبی به چاپ رسیده از طریق غرفه انتشارات 
سوره مهر در نمایشگاه حضور دارد، بیان کرد: 
»زیر نور مهتــاب« خاطرات آزاده خراســان 
جنوبی غلامرضا رخشــانی، کتاب دولت سری 
خاطــرات جمعــی از آزادگان اردوگاه موصل 
۲، »اوســتا علی« خاطرات محمدعلی پردل، 
کتاب »سید بلوچســتان« روایتی داستانی از 
زندگی »شهید ســید مهدی رضوی«، نشانی 
از قهرمان بی نشــان خاطرات شــهید محمد 
قهرمان و مجموعه شعر »فرعی دوم« اثر شاعر 
جوان خراســان جنوبی امیر نظام دوســت از 
جمله آثار چاپ شده در حوزه هنری خراسان 

جنوبی است.مصطفی شفاهی، معاون فرهنگی 
و امور رسانه فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان 
جنوبی اظهار کرد: در ســال جاری تنها یکی 
از کتابفروشــی های اســتان در بخش مجازی 

نمایشگاه کتاب تهران حضور پیدا کرده است.
وی با اشاره به اینکه هیچکدام از انتشاراتی های 
خراسان جنوبی در نمایشگاه تهران حضور پیدا 
نکرده اند، بیــان کرد: چرایی و دلایل این عدم 
حضور را باید خود کتابفروشی ها و انتشاراتی ها 
پاسخ بگویند و حتماً دلایلی در حوزه کاری در 
این زمینه دارند.معاون فرهنگی و امور رســانه 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان جنوبی بیان 
کرد: از مردم خراســان جنوبی که همواره در 
فرهنگ پیشتاز بوده اند پیشــنهاد می کنم از 
فرصت خرید کتاب در بخش مجازی نمایشگاه 
استفاده کرده و اردیبهشت خود را تبدیل به بهار 
کتاب کنند.شفاهی یادآور شد: در حال حاضر 
در خراســان جنوبی تعداد ۴۷ کتابفروشی و 
۳۵ انتشارات فعال وجود دارد.برپایی نمایشگاه 
کتاب تهران در اردیبهشــت ماه، دومین فصل 
سال را تبدیل به بهار کتابخوانی کرده است که 
باید از این فرصت استفاده کرده و کتب چاپ 
شده درباره خراسان جنوبی و مرتبط با بزرگان 
آن را معرفی کنیم که متأسفانه این فرصت با 
عدم حضور انتشــاراتی های خراسان جنوبی تا 

حدودی از دست رفت.

رئیس هیات مدیره جامعه باســتان شناســی ایران گفت: 
چندین گورســتان تاریخی کشــور در سد خرسان سه زیر 
آب می رود و آنجا، کاوش های باستان شناسی بسیار اندکی 
انجام شده اســت.به گزارش ایلنا از یاسوج، نوروز رجبی در 
نشســت رسانه ای با بیان اینکه از نظر ما سد خرسان سه را 
اگر همین امروز با همه هزینه هایی که شده تعطیل کنند به 
نفع کشــور، منابع ملی و مردم ایران است، خاطرنشان کرد: 
این موضوع را همه کارشناسان دارند اعلام می کنند که نباید 
این سد احداث شود.وی از نگرانی گسترده باستان شناسان، 
مَرمتگران، معماران، جامعه پزشــکی، کارشناســان منابع 
طبیعی و محیط زیســت در ارتباط با احداث ســد خرسان 

سه خبرداد و اظهار داشت: سئوال ما اینجاست که چرا نباید 
به این خواستِ ها توجه شود؟ باستان شناس و رئیس هیات 
مدیره جامعه باستان شناسی ایران با تاکید بر اینکه احداث 
سد خرســان بدون تردید یکی از قتل گاه های آثار تاریخی 
استان کهگیلویه و بویراحمد است، یادآورشد: خسارت های 
این ســد، همه جانبه و علاوه بر تخریب آثار تاریخی، باعث 
تخریب و نابودی مســائل محیط زیســتی و اجتماعی هم 
خواهد شد.رجبی گفت: چندین گورستان تاریخی کشور در 
سد خرسان ســه زیر آب می رود و آنجا، کاوش های باستان 
شناسی بسیار اندکی انجام شــده است.وی با بیان اینکه با 
احداث این ســد علاوه بر ویرانی آثار تاریخی شــاهد زیان 

رساندن فراوان به محیط زیســت خواهیم بود، خاطرنشان 
کرد: جنگل های زیادی در این بین نابود می شوند و مراتع و 
مسیر کوچ مردم منطقه زیر آب می رود. این استاد دانشگاه 
افزود: زندگی اجتماعی مردم آســیب می بیند و بر جمعیت 
بیکاری در منطقه می افزایــد و ناهنجاری های اجتماعی را 
بــدون تردید در پی دارد.رجبی بــا تاکید براینکه با احداث 
سد خرسان ســه، اثرگذاری ناخوشایندی را بر اقلیم »دنا« 
بعنوان یکی از ذخیره گاه های طبیعی کشور شاهد خواهیم 
بود، اظهار داشت: با بالا رفتن رطوبت، پوشش گیاهی و اقلیم 
منطقه کاملًا دگرگون می شود.وی معتقد است: احداث این 
سد در راستای آبادانی کشور و استان کهگیلویه و بویراحمد 

نیســت و ما را در برابر آیندگان و تاریخ روسیاه خواهد کرد.
رئیس هیات مدیره جامعه باستان شناسی ایران با طرح این 
سئوال که در کجای دنیا مراکز صنعتی آب بر را وسط بیابان 
برپا می کنند؟ ادامه داد: جای این صنایع در کنار دریا است 
و کرانه های دریایی ما نیز کم نیستند.رجبی با اظهار تاسف 
از اینکه با چنین توجیحاتی شیرین ترین آب طبیعی کشور 
را برای صنعت هزینه می کنند، اظهار داشــت: جای بســی 
تاسف است که بگویم اینها مشکلات جدی کشور است.وی 
تاکید کرد که با احداث سد خرسان سه، بخش عمده ای از 
استان کهگیلویه و بویراحمد به بهانه آبادانی جای دیگر، نابود 

می شود و دره های پرُآب آن تبدیل به بیابان خواهد شد.

ربع قرن انتظار برای تکمیل سد و تونل کوهرنگ ۳

فرصتی که از دست رفت

جای خالی ناشران خراسان جنوبی در نمایشگاه کتاب

چندین گورستان تاریخی کشور در سد خرسان سه زیر آب می رود


